
СТЕНОГРАМА 

засідання Комітету з питань молоді і спорту 

25 березня 2024 року 

Веде засідання голова Комітету КОЖЕМ'ЯКІН А.А. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Віримо в ЗСУ! Я думаю, що перемога буде за нами.     

Колеги, у нас сьогодні  засідання, чергове засідання Комітету з питань 

молоді і спорту, комітет Верховної Ради України. Значить зараз давайте, будь 

ласка, ми проведемо перекличку, потім порядок денний там деякі зміни. І в 

мене пропозиція  провести комітет за 40 хвилин, тому що сьогодні так 

сталося День Служби безпеки України, то мене там запросили теж привітати 

колеги. 

Значить давайте так, будь ласка, хто у нас присутній з депутатів, кого я 

бачу?  

 

БЕЛЕНЮК Ж.В. Беленюк присутній.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Да, бачу, Жан, не бачу, ну чую. 

 

САЛАДУХА О.В. Саладуха є, вітаю всіх. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ.  Два, бачу. 

 

БЕЛЕНЮК Ж.В. І вітаю всіх зі святом.  В першу чергу вас, Андрій 

Анатолійович. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. Дякую, Жан. 

І так, раз, два,  три, чотири. 

Георгій Георгійович, ви на місці?  

 



СУРКІС Г.М. Алло.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Григорій Михайлович, вас чую.  

 

СУРКІС Г.М. На місці. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ.  Вітаю. 

З Чернівцями зв'язку нема, дуже далеко вони від нас поки що. 

 

МАЗУРАШУ Г.Г. На місці. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Все, Георгій Георгійович, вітаю! Що там,  Буковина 

тримає, я кажуть позиції?  

 

МАЗУРАШУ Г.Г. Так, нормально, чекаємо вас в гості. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ.  Чудово, молодці.   

І так, колеги, хто за те, щоби, у нас кворум є, розпочати комітет, прошу 

голосувати. 

Хто – за?   

  

БЕЛЕНЮК Ж.В. Беленюк – за. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ.  Бачу. 

Всіх бачу, бачу, бачу. Дякую. Рішення прийнято.   

І так, у нас порядок денний, п'ять питань  і  там в "Різному" швиденько 

розберемося зі всіма, …(Нерозбірливо)  розкидаємо.  

У нас значить, швиденько я пройдуть, у нас Матвій Вікторович 

виконуючий обов'язки міністра молоді і спорту на зв'язку. Да, Матвій 

Вікторович?  



 

БІДНИЙ М.В. Так, доброго дня. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Вітаю вас, вітаю, пане Матвій, вітаю! 

Значить у нас теж заступник міністра цифрового розвитку і цифрових 

трансформацій Дмитро Володимирович Загородній. Так?  

 

ЗАГОРОДНІЙ Д.В. Так, все правильно. Дякую. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ.  Вітаю вас, вітаю вас! 

І у нас є, я бачу теж президент Національного олімпійського комітету  

Вадим Маркович,  тут по крайній мірі мені так дали.      

    

ГУТЦАЙТ В.М. Вітаю всіх! 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ.  Вітаю вас, Вадим Маркович. Вітаю.  

І я дуже радий привітати Дениса Олеговича Силантьєва, він до нас 

доєднався. Колегу, який був у нас з нами тут теж в парламенті і знає... і в 

цьому комітеті, і знає, що це таке, що за кухня і як нам буде складно, коли 

час сплине і нам прийдеться ще тут працювати. А, можливо, все ж таки і він 

закінчиться згідно Конституції і закону.  

Колеги. У нас дуже багато присутніх. Я просто хочу сказати дякую 

усім присутнім. У нас також присутні тут і Міністерство розвитку громад, і 

Міністерство фінансів. У нас представники фізкультурно-спортивних 

товариств: "Колос", "Україна". Навіть бачу і "Динамо", яке так тихенько 

провело там свої всі виборчі кампанії і позбавило присутності Верховної 

Ради як і олімпійський комітет в своїх лавах. Це нормально в парламентсько-

президентській республіці.  Ну, розберемося.  

І так, колеги, хто за те, щоб порядок денний затвердити, прошу 

голосувати. 



Хто – за?  

 

БЕЛЕНЮК Ж.В. Беленюк – за. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Далі.  

 

СУРКІС Г.М.  Суркіс – за. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ.  Я бачу всіх. Я бачу. Оля підняла руку бачу. Всі –за.  

Далі поїхали. І так звернувся до нас виконуючий обов'язки міністра 

молоді і спорту Матвій Вікторович для того, щоб четверте питання перенести 

на перше, першим розглянути. Немає заперечень, колеги?  Немає. 

Добре. Тоді, будь ласка, Матвій Вікторович, про виконання Закону 

України "Про фізичну культуру і спорт" в частині забезпечення участі та 

підготовки національних збірних команд з видів спорту до XXXІIІ 

Олімпійських ігор. Якщо можна, регламент, скільки вам, хвилини 3-4 

вистачить?  

 

БІДНИЙ М.В. Я думаю, да, Андрій Анатолійович. По-перше, я хочу вас 

привітати з святом, подякувати, що пішли на зустріч з колегами. Тому, що, 

власне, після нашої наради у нас з Національним олімпійським комітетом, з 

Вадимом Марковичем будуть проходити наради з тренерами 

відповідальними за підготовку до Олімпійських ігор. Будемо говорити про 

те, який у нас стан з ліцензіями і що нам  треба зробити, щоб їх було якомога 

більше і щоб наші результати на Олімпійських іграх були якомога кращі.  

Щодо поточного стану хочу сказати, що, по-перше, ви знаєте, що це, 

мабуть, найбільш складний цикл підготовки за всю історію нашої незалежної 

країни. По-перше, він був звужений до трьох років, ви пам'ятаєте, що 

внаслідок коронавірусу, да, ігри було зміщено, тут в нас лишилося всього три 



роки. І, звісно, російський військовий злочин, він також не покращив 

ситуацію і не створив кращих умов щодо підготовки наших атлетів.  

Але тим не менше державою сьогодні зроблено все задля того, щоб 

забезпечити повністю всі необхідні умови для підготовки наших 

спортсменів, багато хто з них тренується сьогодні, проходить підготовку за 

кордоном, багато хто лишається тут і повністю забезпечений всіма умовами 

необхідними, включно з виїздами на навчальні тренувальні збори, для виїзду 

на всі ліцензійні і інші змагання для підводки до ліцензійних. Рекордна сума 

фінансування на цей рік, нагадаю, 732 мільйони гривень. Повністю 

забезпечений процес підготовки, повністю забезпечується весь календарний 

план.  

Станом на сьогодні в нас вже 65 ліцензій, я вітаю, до речі, Вадима 

Марковича, збірна команда з фехтування на цих вихідних нас дуже 

порадувала, і ми здобули ще додаткові ліцензії на ігри олімпіади. Стартові 

позиції, незважаючи на невелику поки що кількість ліцензій, 65, це менше 

ніж на попередніх, до попередніх ігор, але стартові позиції непогані, тому що 

до попередніх ігор у нас не було жодної медалі на чемпіонатах світу в 

профільних дисциплінах, в нас сьогодні вже 18 призових місць в 

олімпійських дисциплінах, в яких будуть брати участь наші спортсмени.  

Квітень, липень є вирішальним місяцем щодо завоювання ліцензій. Всі 

закупівлі ідуть відповідно до тих заявок, що були зроблені федераціями. 

Повністю забезпечується виконання індивідуальних планів підготовки до 

ігор Олімпіади. Власне, вболіваємо за наших спортсменів і робимо все задля 

того, щоб  у них були всі умови задля того, щоб показати найкращі 

результати і показати нашу країну на цих іграх.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ.  Дякую, Матвій Вікторович. Дякую. 

І ми теж доєднуємося до поздоровлення наших спортсменів з 

фехтування. Молодці. В цей час вони виборюють ці ліцензії, видирають, як 



кажуть, із від тих, хто там буде проводити ці ігри, але роблять все, щоб  

менше там було присутніх безпрапорних цих кацапів.  

І так, будь ласка, Вадим Маркович вам слово. Президент 

Національного олімпійського комітету.  

 

ГУТЦАЙТ В.М. Дякую, шановний Андрій Анатолійович, шановні 

народні депутати, колеги, друзі, з якими ми працюємо під час війни і до 

війни, і будемо працювати після війни.  

Максим Вікторович багато чого зазначив стосовно підготовки 

спортсменів, і що відбувається. І реально дякуючи і приємно, що команди  

(Не чути)… з фехтування – це приклад для всіх видів спорту. Тому що вже як 

сказав Максим Вікторович, всього 65 ліцензій у нас є, на жаль, всього. Тому 

що під час, вже якщо в порівнянні до воєнного часу  (Не чути)…  в такий час 

у нас вже більше 100 ліцензій було, потім вибирали вже до травня місяця вже  

(Не чути)… під час олімпійських змагань для того, щоб виграти ліцензію і 

закінчили там на четвертій позиції. Тобто, знаєте, коли є бажання, коли є 

сили і тренерський вклад, то є завжди можливості отримати ліцензію. 

Стосовно роботи, стосовно роботи, то в підготовці до Олімпійських 

ігор пильна вже йде робота  по тому, щоб  (Не чути)… проводимо наради з 

федераціями, з окремими федераціями. Ті, хто вже отримали ліцензії і вже 

вони розказують свої плани про підготовку, де вони будуть готуватися і як 

олімпійський комітет разом з міністерством будемо їх логістику 

припрацьовувати, як вони будуть їхати, де вони будуть готуватися, з ким 

вони будуть готуватися. Тому що ми розуміємо, що як завжди на Олімпійські 

ігри, будемо вірити, що буде більше 100 ліцензій. То ми розуміємо, що на 

цих 100 ліцензій буде всього по квоті олімпійського комітету міжнародного 

50 відсотків, ті, які будуть обслуговувати …(Не чути) наших спортсменів. І 

нам всім потрібно це зрозуміти, я знаю, що багато знаєте, ви всі вже з 

досвідом, що знаєте, що завжди немає такого, що 100 відсотків спортсменів – 



100 відсотків обслуговування. Тобто буде всього 50 відсотків. В ці 50 

відсотків будуть входити тренери, спортсмени, лікарі, масажисти і штат.  

Тобто ми зараз пропрацьовуємо з кожною окремою федерацією і з 

головними тренерами, хто поїде, які тренери поїдуть, кого брати в…(Не 

чути) з лікарів. Тому що там теж обмежена кількість лікарів, які будуть 

обслуговувати всю команду, масажисти. Тому що кожна команда, кожне 

слово особистого лікаря або особистого масажиста, так неможливо.  Тобто 

йде робота по складу делегації плюс кожного дня ми пропрацьовуємо це 

питання з Міжнародним олімпійським комітетом, з оргкомітетом всі ці 

питання виїзду і перебування в селищі. 

Ви знаєте, я вже казав, що була  …(Не чути) екіпіровка, я вже підписав 

контракт з новою компанією, польською компанією 4F. З китайцями ми  

розірвали контракт і я підписав з польською компанією 4F, які вже одягали 

нашу команду на Олімпійські ігри. І, чесно кажучи, вся команда і тренери, і 

спортсмени були дуже задоволені і кількістю екіпіровки і якістю екіпіровки. 

Тобто така плодотворна спокійна робота йде і ми рухаємося. Зараз 

тільки очікуємо і будемо робити все, щоб наша команда збільшилася. Тому 

що, чесно кажучи, 65 ліцензій в порівнянні з Токіо, вже було замало, в Токіо 

було 144 ліцензії, ми вже розуміли, що це мало. Зараз 55 – це взагалі дуже 

мало. Але, сподіваємося, що за останні чотири місяці команди доберуть і 

будемо вірити, що вони зможуть. 

Працюємо з антидопінговим  центром, тому що це дуже важливе 

питання, і багато федерацій, на жаль, не знають, як працювати з 

антидопінговим центром. Багато людей думають, що це український центр і 

не звертають на нього увагу. Ви знаєте, яка в нас склалася проблема декілька 

років тому і яка, на жаль, на мою каденцію  випала по роботі в міністерстві 

(Не чути) як втратили росіяни  із-за допінг-скандалу.  Так і  у нас тут теж, ви 

пам'ятаєте, був допінг-скандал. Тому щоб такого у нас не було, теж 

долучаємо до всіх нарад керівника антидопінгового центру, вони 



розтлумачили  нашим  федераціям, як потрібно здавати допінг-проби… (Не 

чути)  

Наприклад, от пані Ольга присутня, виконуюча обов'язки Президента 

Федерації легкої атлетики. Наприклад, для того, щоб спортсмени легкої 

атлетики приймали участь в Олімпійських іграх, їм потрібно здати три проби 

до олімпіади, вчасно.  Якщо вони не здають хоч одну пробу, їх повинні не 

допускати до Олімпіади. І коли ми запрошуємо федерації, головних тренерів 

(Не чути)  вони на нас дивляться (Не чути) Тому, знаєте, йде така 

комплексна робота по підготовці команд, спортсменів, тренерів, федерацій і, 

дай боже, кількість ліцензій буде більше і наш прапор буде підніматися на 

Олімпійських іграх. 

Дякую. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Вадим Маркович, дякую вам.  

Колеги члени комітету, будь ласка, є якісь питання до...? Будь ласка, 

Григорій Михайлович. 

 

СУРКІС Г.М. Перш за все я хочу поздоровити вас, Андрію 

Анатолійовичу, з днем Служби безпеки України.  

Шановні колеги, дійсно, залишається лише 123 дні, які відділяють нас 

від Олімпійських ігор у Парижі. На мій погляд, Олімпіада – це не просто 

змагання, це вершина спортивної майстерності, де найкращі атлети світу 

змагаються за честь своїх країн. І для України  в цей непростий час саме 

зараз, як ніколи, важливо гідно представити себе на цій світовій арені, бо 

Олімпіада – це не лише про спорт, це про престиж, про єднання нації, про 

нашу силу та стійкість. Це про те, що навіть у найважчі часи ми не здаємося і 

прагнемо до перемоги. 

Підготовка до Олімпіади проходить у нас в надзвичайно складних 

умовах. Російська війна проти України поставила перед системою фізичної 

культури та спорту безпрецедентні виклики. Інфраструктура частково 



зруйнована, тренувальний процес порушений, фінансування, до речі, при 

всьому тому, що пристойне, але теж обмежене.  

Наші спортсмени, які протягом років наполегливо тренувались, мріяли 

про олімпійське золото, змушені жити і тренуватися в умовах саме війни. 

Багато з них втратили домівки, близьких, тренуються в бомбосховищах, 

ризикуючи життям. І, попри все це, вони не здаються. Їхня воля до перемоги, 

їхня стійкість та відданість своїй справі вражають. Вони продовжують 

тренуватися, виборювати перемоги на міжнародних змаганнях, 

прославляючи Україну на весь світ, піднімаючи український прапор на 

світових аренах. І це дає нам надію, що в Парижі ми також зможемо гідно 

представити свою країну. Але, на жаль, залишається чимало проблем, які 

потребують вирішення. Я думаю, мої колеги більш детально проінформували 

нас, і, при всьому тому, я хочу поділитися своїми міркуваннями. 

Насторожує рекордно мала кількість здобутих ліцензій, саме про це 

казав і пан міністр, і пан Гутцайт. До Олімпіади залишилось лише 4 місяці, а 

ми маємо 65 ліцензій. Це значно менше, ніж на попередніх іграх. Військові 

дії негативно впливають на психологічний та функціональний стан наших 

спортсменів. Недостатня психологічна підтримка та стресові умови можуть 

негативно вплинути на психічний стан спортсменів і відповідно на їхні 

результати. А при цьому, за даною міністерством інформацією, лише 95 

спортсменів національних збірних команд пройшли поглиблені медичні 

огляди. 

Щодо психологічної роботи, згадується лише про проведення одного-

єдиного онлайн-семінару на тему: "Психологічно-функціональна та 

технологічна підтримка спортсменів в спорті вищих досягнень".  

Закликаю міністерство пропрацювати це питання, пропрацювати це 

питання та організувати психологічну допомогу та реабілітацію для 

спортсменів, які постраждали від війни. Мене глибоко обурює, як і всіх вас, 

рішення МОК допустити до олімпіади російських і білоруських спортсменів. 

Це несправедливо щодо наших спортсменів, які постраждали від війни, це 



плювок в обличчя українському народу. У цьому контексті необхідно 

посилити роботу з недопущення російських і білоруських спортсменів до 

Олімпійських ігор, доведення до Міжнародного олімпійського комітету та 

міжнародних спортивних федерацій інформації про російських та 

білоруських спортсменів, які є військовослужбовцями, працівниками 

правоохоронних органів або підтримали агресію.  

Підготовка до олімпіади – це справа чесні та престижу всієї України, 

необхідна концентрація зусиль і посилена увага усіх зацікавлених сторін. Це 

стосується як державних органів, так і федерацій з видів спорту, тренерів, 

спортсменів тощо. Зараз як ніколи важливо, щоб кожен з них був 

максимально мотивованим і готовим докласти максимум зусиль для 

досягнення успіху. Я вірю, що українські спортсмени мають неабиякий 

потенціал і ми вже неодноразово доводили, що можемо здобувати перемогу 

на світовому рівні навіть у найскладніших умовах.  

Дякую за увагу.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую, Григорій Михайлович.  

Колеги, є ще у нас присутні члени комітету?  

 

ГУТЦАЙТ В.М.  Можна декілька слів? 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Да, будь ласка.  

 

ГУТЦАЙТ В.М. Дякую, Григорій Михайлович.  

Я хочу зазначити про психологічний стан. Так, дійсно, складно, 

складно всім і нашим спортсменам. І декілька днів тому, на жаль, матір 

нашої спортсменки вбила ракета. Ми розуміємо, в якому стані вона потім 

буде жити, буде тренуватись, і так практично у кожного спортсмена хтось 

загинув... На жаль, це відбувається. Ми, Національний олімпійський комітет 

разом з міністерством вже провели перший семінар, психологічний семінар 



для наших тренерів, залучили фахівців, працюють з цим питанням. Ми 

розуміємо, що це дуже важливе питання, Григорій Михайлович. І ще будемо 

проводити два семінари таких для наших тренерів і залучаємо до збірних 

команд, пропонуємо фахівців, щоб вони працювали з психологами. Але ми ж 

розуміємо, що кожен спортсмен, він знаходить свою якусь середину, хтось 

хоче працювати з психологом, хтось не хоче, але ж все рівно ми проводили 

семінари, навчання,  долучаємо людей,  фахівців, щоб працювали у нас є 

наші  в минулому спортсмени, які працюють вже і допомагають в 

психологічному стані виходити нашим спортсменам.  

Що стосовно Росії і Білорусі. Ми повністю з вами розуміємо, і ми з 

першого дня війни і по сьогоднішній день, ми проти цього. Було багато 

зроблено по недопущенню росіян, і я вважаю, що це наша спільна, я можу 

вже сказати відкрито, спільна наша перемога, що практично на Олімпійських 

іграх, якщо вони будуть російські спортсмени, то тут буде в порівняльність 

того, що були в Токіо –  330 російських спортсменів, зараз буде 30-40 

спортсменів. Давайте чесно казати, повністю забанити дуже складно і 

неможливо весь світ грає з нами в ігри. Хтось обіцяє, хтось не обіцяє он уже 

Сполучені Штати наш основний партнер і грант вже три місяці обіцяє і 

гроші, і зброю, але, на жаль, тільки обіцянки. Але порівняємо 330 і 30 це вже 

перемога. Порівняємо те, що вони були  під прапором Олімпійських ігор, 

Міжнародного олімпійського комітету,  зараз в них не буде ні прапору, 

жодної символіки, їх на церемонії відкриття взагалі не буде. Команда Росії не 

буде йти на церемонії відкриття в рейтингу команд, збірної команди такої не 

буде. Тільки це будуть спортсмени, яких ніхто не дуже знає …(Не чути) 

Тому знаєте, дуже багато ще було нами з усіма пророблено, зроблено, і ми 

віримо, що може такий бути випадок, що взагалі відмовлять, тому що в 

цьому році вони проводять альтернативні змагання в Росії країн БРІКС і 

запросять туди, і сплатять всі розрахунки, які вони там кошториси, які 

команди присилають, вони готові все проплатити, щоб вони приїжджали. 



Тому поки що …(Не чути) ми все робимо для того, щоб це не відбулося і їх 

взагалі не було.  І рухаємося далі. Дякую. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. 

Вадим Маркович, дякую. 

 

БЕЛЕНЮК Ж.В. Андрій Анатолійович.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Так.  

 

_______________. Якщо можна питання до Вадима Марковича, до 

представників Національного олімпійського комітету. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Так, будь ласка. 

 

_______________. Шановний Вадим Маркович, представники 

Національного олімпійського комітету в мене питання з приводу того, яка 

зараз комунікація між Національним олімпійським комітетом і Фондом 

олімпійської солідарності від МОК. Тому що я бачив нещодавно світлини, 

що нібито вони забезпечили... посприяли забезпеченню комп'ютерів для 

Національного олімпійського комітету. Чи відновили ви комунікацію і 

співпрацю із цією організацією, з цим фондом? 

Дякую. 

 

ГУТЦАЙТ В.М. Співпрацю не відновили, тому що ми вважаємо, що в 

той час, коли було рішення ще ми... рік тому, коли було рішення в березні 

місяці: допустити росіян і білорусів, ми закінчили співпрацю з Фондом 

солідарності і останні рази в мене іде робота з Міжнародним олімпійським 

комітетом. І ви знаєте, що після мої зустрічі в жовтні місяці з паном Бахом, 

особистої зустрічі, коли я надав листа, він мені на наступний день особисто 



відповів на моє звернення. І через тиждень Міжнародний олімпійський 

комітет відсторонив російський олімпійський комітет від олімпійського руху, 

те, що було... не було зроблено під час 2014 року, коли був окупований Крим 

і, на жаль, я не буду, це історія: хто робив, хто не робив. Але ... (Не чути) 

зробили, що їх відсторонили. Але все рівно і там пан Бах, і команда пана Баха 

пропонують, щоб ми використовували, в них там є п'ять чи сім мільйонів 

євро або доларів для того, щоб ми використовували для підготовки наших 

спортсменів, вони на кожній зустрічі моїй, вони пропонують мені, щоб ми їх 

використовували. Але прийнято рішення нами всіма, що ми використовувати 

ці кошти не будемо. Стосовно комп'ютерів, дякую, що ви це побачили в 

соціальних мережах. Це я звернувся до Європейського олімпійського 

комітету особисто, попросив у них кошти на допомогу українській 

олімпійській... Національному олімпійському комітету і Європейський 

олімпійський комітет надав нам на ці комп'ютери гроші. 

 

_______________. Дякую, Вадим Маркович, за вашу відповідь.  

Ну, ви висвітлили – я і побачив, тому як би тут все логічно. Просто 

там... там просто було написано з приводу Фонду олімпійської солідарності, 

якщо це Європейський олімпійський комітет – ну, ок. Просто я те, що 

прочитав, те я вам таке питання задаю вам. 

Дякую за відповідь. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую. Добре, Вадиме Маркович, все зрозуміло, 

ясно, відповідати не треба. Значить… 

 

САЛАДУХА О.В. Андрій Анатолійович, можна пару слів сказати? 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Будь ласка, Олю.  

 



САЛАДУХА О.В. Доброго дня, шановні колеги! Я б тут хотіла 

подякувати і Вадиму Марковичу і Матвію Вікторовичу за та, що дійсно, кажу 

як очільник федерації, що у нас створені всі умови, спортсмени повністю 

всім  забезпечені, дійсно колосальний бюджет, є закупівлі для всього того, 

що потребує наша олімпійська збірна. На прикладі легкої атлетики, що в 

травні, з початку травня вже почнуться також ліцензійні відбори і 

сподіваюся, що ми поповнимо скарбничку нашої ліцензійної програми. 

І щодо проб антидопінгових, також це правильно, котрі проби нам 

треба здати. І щодо психологічної підготовки, то це кожна федерація, вже 

вона має розробляти як співпрацювати з психологами, не з психологами, з 

лікарями, які будуть допомагати і тренерами і спортсменами, і взагалі як 

проводити медійну програму на Олімпійських іграх. 

Що стосується російських і білоруських спортсменів, то також хочу 

подякувати всім, хто приєднався до робочої групи з приводу того, щоб 

витискати цих спортсменів, навіть під нейтральним статусом, на 

олімпійських іграх. І я думаю, що ми на правильному шляху і зробимо все 

можливе, щоб їх там не було, навіть там 5-10 людей, яких там є. Тому я хочу 

подякувати  і ми прямуємо в прямому напрямку в правильному і впевнена, 

що наш  прапор буде майоріти якомога більше.  

Тому всім перемоги і дякую всім за співпрацю. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую, пані Олю. 

Колеги, ми, по-перше, ми інформацію Міністерства молоді і спорту про 

виконання Закону України "Про фізичну культуру і спорт" в частині 

забезпечення участі та підготовки національних збірних команд з видів 

спорту до олімпіади взяли до відома. 

Значить пропоную затвердити рішення комітету, яке у вас всіх є, там в 

принципі є пропозиції і поради і ми направимо їх і в міністерство і в 

Національний олімпійський комітет. 



І третє, це рішення комітету надіслати, те що я сказав, до міністерства і 

НОК.           

Хто – за ці рішення? Прошу голосувати. Хто – за?   

Кожем'якін – за. 

 

БЕЛЕНЮК Ж.В. Беленюк – за. 

 

МОКАН В.І. Мокан – за. Без відео просто. 

  

ГОЛОВУЮЧИЙ. (Не чути) – за.    

Бачу, Василь Іванович.  

Дякую, колеги, рішення прийнято.    

Колеги, у нас пані Ірина просить оперативно, бо там у неї теж, у зв'язку 

з цим, з війною, є питання. і вона просить зараз швиденько доповісти. 

Тому перше питання. Закон номер 11028 – проект Закону про внесення 

змін до деяких законів України щодо пріоритетного права деяких категорій 

внутрішньо переміщених осіб на отримання компенсації за знищені об’єкти 

нерухомого майна. 

Ми коли подивились тут, ну, не перші, не основні, ми свої поради 

подаємо. Пані Ірино, якщо проект рішення ви нам озвучите, я думаю, що ми 

цю басню трошки скоротимо і підемо так оперативно. Будь ласка. 

 

БОРЗОВА І.Н. Так. Шановні колеги, законопроект дійсно важливий. 

Тому підкомітет з питань державної молодіжної політики підтримує даний 

законопроект, оскільки ним пропонується надати пріоритетне право на 

отримання компенсації за знищені об'єкти нерухомого майна найбільш 

соціально незахищеним категоріям внутрішньо переміщених осіб. 

Водночас підкомітет погоджується із висновком Комітету з питань 

прав людини, деокупації та реінтеграції тимчасово окупованих територій 

України, національних меншин і міжнаціональних відносин щодо 



недоцільності внесення змін до Закону України "Про забезпечення прав і 

свобод внутрішньо переміщених осіб" та зауваженнями Міністерства 

соціальної політики України щодо уточнення термінології стосовно 

малолітніх та неповнолітніх дітей. 

Тому підкомітет пропонує прийняти законопроект за основу з 

урахуванням зазначених пропозицій… 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Пані Ірино, дякую. Я так понял, що…. 

 

_____________. (Не чути) зараз онлайн-комітет… 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Колеги, у нас така ситуація. Дякую. 

Ми подивились… мікрофон! Ми подивились тут всі висновки 

Міністерства економіки, міністерство підтримує зі своїми зауваженнями. 

Міністерство фінансів із зауваженнями, Мінсоцполітики із зауваженнями. 

Пропозиції Пенсійного фонду України до проекту, під 1 пунктом пише, що 

не підтримує цей проект у запропонованій редакції. Я хочу сказати, що не всі 

пенсіонери, такі як я, підтримують Пенсійний фонд. От якби вони працювали 

краще і виплачували пенсіонерам, тим більше військовим своєчасно пенсії, 

то було би... і всі компенсації, які по суду були виграні моїми колегами і 

колишніми співробітниками, і військовослужбовцями, то я б теж їх позицію 

по проекту   підтримав. А так ми за те, що сказала пані Ірина. Ми за те, щоб 

його прийняти цей законопроект, рекомендувати Верховній Раді за основу з 

урахуванням пропозицій комітету. 

Хто – за? 

 

БЕЛЕНЮК Ж.В. Беленюк – за. 

 

МОКАН В.І. Мокан – за. 

 



ГОЛОВУЮЧИЙ.  6. Рішення прийнято. Дякую, Василь Іванович. 

Друге питання, пані Ірина, будь ласка, по такій же схемі, будь ласка. Це 

законопроект номер 11040 – проект Закону про внесення змін до Закону 

України про забезпечення організаційно-правових умов соціального захисту 

дітей-сиріт. Будь ласка. 

 

БОРЗОВА І.Н. Законопроектом пропонуються виплати дітям-сиротам, 

дітям, позбавленим батьківського піклування, тобто одноразової допомоги, 

здобувачам освіти з числа дітей-сиріт та дітей, позбавлених батьківського 

піклування, осіб з їх числа. Цей законопроект поданий Кабінетом Міністрів 

України. Підкомітет з питань державної молодіжної політики підтримує 

законопроект та вважає, що його ухвалення сприятиме підтримці всіх дітей-

сиріт та дітей, позбавлених батьківського піклування, та осіб з їх числа, які 

завершують навчання у закладах освіти, насамперед дітей, які через 

проблеми із здоров'ям не можуть працевлаштуватися після завершення 

навчання.  

Водночас хочемо зазначити, що комітет у минулому році вже розглядав 

аналогічний законопроект, поданий народним депутатом України 

Потураєвим та іншими народними депутатами саме за проханням 

Міністерства освіти і науки України для вирішення зазначеної вище 

проблематики.  

На сьогоднішній день в урядовому законопроекті, який розглядається 

сьогодні, враховані всі зазначені вище зауваження, які попередньо наш 

комітет ще пропонував законопроект народних депутатів, а також враховані 

зазначені вище зауваження Головного науково-експертного управління 

Апарату Верховної Ради    України та Міністерства освіти і науки України до 

законопроекту. 

Водночас підкомітет зазначає, що пунктом 1 розділу І законопроекту не 

визначено, коли буде здійснюватися забезпечення одягом, взуттям, а також 

одноразовою грошовою допомогою, учнів, студентів, курсантів закладів 



загальної середньої, професійної, професійно-технічної, фахової, передвищої 

та вищої освіти денної форми здобуття освіти, які після набуття чинності 

законопроектом в період навчання у віці від 18 до 23 років залишилися без 

батьків. 

Підкомітет пропонує по аналогії з пунктом 2 розділу ІІ законопроекту 

передбачити, що зазначені особи отримують одяг, взуття і м'який інвентар, а 

також одноразову грошову допомогу, протягом 60 календарних днів після 

отримання відповідного документа про освіту. 

Тому підкомітет пропонує рекомендувати Верховній Раді України 

прийняти законопроект за основу з урахуванням пропозицій комітету. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Колеги, хто за це рішення? Прошу голосувати. Хто – 

за? 

 

МОКАН В.І. Мокан – за. 

 

БЕЛЕНЮК Ж.В. Беленюк – за. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Шість. 

Колеги, це ми розглянули перше і друге. Пані Ірино, дякую. Зараз я 

дійду до "Різного", там швиденько. Якщо ні, то я… (Не чути) 

 Проект № 11033. Це про внесення змін до Закону "Про державні 

нагороди України" щодо удосконалення процедур подання, відзначення та 

позбавлення державних нагород. Ми теж не головні. 

Георгій Георгійович, скажіть свою, таку професійну, експертну думку. 

Коротко, якщо можна. 

 

МАЗУРАШУ Г.Г. Андрій Анатолійович, дякую. Експертну – ні, я 

подавав це ж як не експерт в цій сфері, а як народний депутат України, і за 

ініціативи, в тому числі, виборців.  



Тобто там ключове, якщо звузити, тому що там є пропозиції до різних 

статей якісь мінімальні внести зміни, але ключове – це те, що у нас є 

приклади, коли нагороджують, відзначають на найвищому рівні людей за, 

скажімо так, не дуже достовірними даними, і потім люди дивуються, яким 

чином та чи інша особа відзначена на найвищому державному рівні. І я 

вважаю, що має бути відповідальність і можливість в разі виявлення 

некоректних даних, за якими була відзначена людина, щоб можна було 

позбавляти такої нагороди. Ну це, якщо ключове звести, щоб ми довго не 

витрачали час. Колеги, я думаю, що ознайомилися з повним там переліком, 

він невеликий законопроект. Є там і згаданий на наші теми там, де я 

пропоную, додати окремо …(Не чути), скажімо так, в певних позиціях і там, 

де наших людей відзначають, там волонтерів і так далі. Це, якщо коротко, 

оце ключове. Тобто щоб було прозоро, зрозуміло, щоб ті посередники, 

скажемо так, на етапі теж не грали якусь негативну роль, тому що іноді може 

бути, що гідну людину через ці всі фільтри пропускають, не пропускають, 

точніше, до відзначення, а когось там за якимсь не дуже достовірними 

даними відзначають. І це не є добре, і треба, щоб було все прозоро і 

справедливо, це таке, що коротко. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую вам. Я тільки єдине хотів, от у нас Людмила 

Володимирівна присутня з Міністерства юстиції. 

 

_______________. Доброго мирного дня всім! 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Да, будь ласка, Людмила, якщо можна, коротко, ви 

підтримуєте, Мін'юст? 

 

_______________. Дивіться, я, на жаль, не можу озвучити якусь 

позицію, оскільки станом на сьогодні міністр не підписав офіційно. У нас є 



якісь певні напрацювання, але це досить внутрішні, розумієте. Поки не 

узгоджено з міністром, ми нічого не зможемо озвучити.  

Ми дуже сподівалися, що заступник міністра зможе під'єднатися 

сьогодні і висловити якусь позицію. Однак, з одного відрядження в інше 

відрядження, цей тиждень його не буде і з об'єктивних причин він не зміг 

під'єднатися. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Людмила Володимирівна, дякую. Ви чудово 

спростили нам процедуру. Григорій Михайлович не погоджується.  

Будь ласка, Григорій Михайлович. Звук, звук, звуку нема.   

 

СУРКІС Г.М. Є звук. На мій погляд, цей законопроект удосконалює 

процедуру нагородження. Він чітко визначає ініціаторів, відзначення, робить 

процес публічним, а також посилює відповідальність за внесення 

недостовірних даних про заслуги. Це гарантуватиме, що нагороди 

отримуватимуть саме ті, хто дійсно на це заслуговує, а це в свою чергу 

сприятиме тому, що державні нагороди стануть справжнім символом 

визнання заслуг, а не способом купити собі статус. І я впевнений, що 

прийняття цього законопроекту стане значним кроком вперед. І зважаючи на 

те, що наш комітет не є головним з цього питання, можна підтримати його за 

основу. А профільний комітет нехай доопрацює його з урахуванням 

пропозицій, які надійшли від Міністерства фінансів та Державної 

прикордонної служби. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Добре, добре. Дякую, Григорій Михайлович. 

Тоді рекомендуємо Верховній Раді України розглянути проект в 

першому читанні та прийняти його, цей законопроект номер 11033 ваш за 

основу, підтримуємо, комітет підтримує і направити листа до Комітету з 

питань оборони і безпеки, який є головним. Хто – за? Шість. 

 



БЕЛЕНЮК Ж.В. Беленюк ... (Не чути) . 

 

 МОКАН В.І. Мокан ... (Не чути) . 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую, колеги. 

Четверте питання ми з вами розглянули, ви пам'ятаєте, да? Так, і 

передостаннє питання. Зараз ми розглядаємо це питання – щодо пропозицій 

наглядової ради Національного антидопінгового центру України, надіслані  

Міністерством молоді та спорту стосовно внесення змін до Закону України 

"Про антидопінгову діяльність у спорті". 

Колеги, у нас Матвій Вікторович звертався і вже не раз, ситуація 

зрозуміла. 

Георгійович, давайте, підкомітет що там ви вирішили, які ... (Не чути)  

 

МАЗУРАШУ Г.Г. Андрій Анатолійович, оскільки ми так рухаємося, я 

бачу, динамічно, можливо, я одразу перейду до пропозицій. Тому що там 

зауваження, які є з боку секретаріату, які оформили, я думаю, що колеги всі 

побачили. Так? Якщо я не помиляюся, то, можливо, я одразу озвучу 

пропозиції? Вони ж є... 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. А хочете я, Георгійович, зараз скорочу вам... спрощу 

трошки завдання? От дивіться, я зараз так зроблю, от я направив Матвію 

Вікторовичу листа щодо рекомендації, знову таки, повторної рекомендації, 

так комітет вирішив, да, кандидатуру народного депутата України секретаря 

Комітету з питань молоді і спорту Суркіса Григорія Михайловича для 

включення до наглядової ради Національної лабораторії антидопінгового 

контролю. Це питання, на якому... от дивіться, я його, от ваше, те, що ви 

хочете зараз розглядати і що хоче Міністерство молоді, да, від нас, я 

зрозумів. Але це питання, яке вони просять, воно залежить від вирішення 

нашого питання – це політика.  



Це політика і так вона, вибачте, і в спорті, в спортивній сфері теж 

працює. Тому, Матвій Вікторович, яка ситуація з нашим зверненням?  

 

БІДНИЙ М.В. Андрій Анатолійович, я пам'ятаю, ми проговорювали це 

питання з вами окремо. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Да. 

 

БІДНИЙ М.В. Я так розумію, що після того там трохи змінилася 

позиція, ви все ж таки наполягаєте на включенні кандидатури Григорія 

Михайловича до наглядової ради. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Та вона не змінилася,  вона була, залишається такою 

як вона є, тому що… Ви розумієте, у нас інструментів співпраці з… коли 

очолює нібито, нібито деякими політиканами і керівниками, значить, у владі 

оцінюється опозиційним депутатом, незважаючи на все інше, що у нього там 

було і що він є, що він робив для цієї України. І тому всі питання, які він 

вносить, тим більше кандидатури опозиційних депутатів, не приймається.  

Я не погоджуюся з тим, тому в мене є єдиний інструмент співпраці, 

коли нас виключають з МОКу, НОКу, вибачте, з Динамо, яка організація вже, 

знаєте скільки, 25 років я там, ми присутні були. І він все рівно привів, 

провели втихомолочку там в куточку десь спрятались і повиключали всіх із 

президій. Немає Верховної Ради, навіть якщо я маю військове звання і я вже 

52 роки в Динамо, я особисто. Я з семи років в Динамо, з семи, розумієте? У 

мене історія є… (Не чути) Будь ласка, Матвій Вікторович, ви говорите, 

Георгійович, тоді я ставлю питання, хто за те, щоби це питання переносити 

або розглядати. Будь ласка.  

 

БІДНИЙ М.В. Андрій Анатолійович, я почув. Я думаю, що публічна 

сфера, вона менш за все політизована. Я думаю, що порозуміння по таких 



питаннях ми завжди знайдемо із шановними депутатами незалежно від 

фракцій і груп. Але даний законопроект, він все ж таки, його неприйняття 

може вплинути безпосередньо на нашу сферу і на наших спортсменів, і 

тренерів. Тому, я думаю, я все ж таки закликав би ці питання таким чином не 

пов'язувати, це вимоги міжнародного антидопінгового законодавства, яке ми 

імплементуємо все ж таки в наше законодавство. Ви знаєте… 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. У мене, Матвій Вікторович, у мене немає більше 

можливості, розумієте, озвучувати ці питання для того, щоб якось довести 

позицію, скажемо так, комітету, напевно, і тих людей, які тут сидять, а не 

просто этих присутніх в парламентсько-президентській республіці – 

"отбывалы". Вибачте.  

 

БІДНИЙ М.В. Ми, звісно, направимо на Кабмін... 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. ... сидять там депутати і хай сидять. Я не погоджуюсь 

з такою, знаєте, всі депутати винні у всьому і погані. А як тільки вибори 

об'являють, так уже черга стоїть і нема яблуку куди впасти, всі хочуть стати, 

штамп отримати в трудову, що він був депутатом хоча б три дні. Я з цим не 

погоджуюсь, ясно? І в даному випадку я вважаю, що ці питання вони 

пов'язані.  

Да, Григорію Михайловичу. 

 

СУРКІС Г.М. Я хочу зараз зупинитися не стільки на конфлікті 

інтересів, скільки на конкретному цьому законопроекті, де у супровідних 

документах немає жодного слова про погодження законопроекту із 

Всесвітнім антидопінговим агентством (ВАДА). Це ставить під сумнів 

доцільність запропонованих змін, адже текст чинного закону із ВАДА був 

попередньо узгоджений. Якщо говорити про сам проект, то окрім явних 



недоліків нормотворчої техніки, є положення, які викликають, на мій погляд, 

незрозумілість та суперечності. 

Так, наприклад, не чітко визначені вимоги до пунктів допінг-контролю, 

в тому числі їх технічні характеристики.  

Крім того, ця норма може призвести до збільшення кошторису 

спортивних заходів та змагань, у тому числі витрат державного бюджету.  

Незрозуміло, про яку відповідальність спортивних федерацій іде мова. 

Або ж запропонована відповідальність має бути чітко окреслена і 

регламентована, або ж це суто декларативна норма, яка не буде працювати.  

Недоцільно надавати дисциплінарним та апеляційним комісіям право 

самостійно затверджувати власні положення, що регламентують їх 

діяльність. Зазвичай, це відбувається на вищому рівні, що є більш логічним. 

Є й прямо необґрунтовані позиції. Наприклад, надання наглядовій раді 

антидопінгового центру права звільняти членів номінаційного комітету та 

визнавати недійсним будь-яке його рішення, якщо воно прийнято з 

порушення Закону України "Про запобігання корупції". 

По-перше. Незрозуміло, хто в такому разі має встановлювати факти 

порушення закону.  

По-друге. Вже існують діючі судові механізми скасування таких 

рішень. Або візьмемо встановлення винагороди та компенсаційних виплат 

членам антидопінгових комісій. Безумовно, сама ініціатива звучить добре. 

Але давайте відверто очевидно це потребуватиме додаткових витрат з 

державного бюджету. Навряд чи ці витрати доцільні під час війни і будуть 

підтримані Мінфіном.  

Отже, моя думка така, проект потребує серйозного перегляду та 

удосконалення. І мова йде не лише про доопрацювання з урахуванням лише 

зазначених недоліків та застережень, але і забезпечення широкого 

громадського обговорення проекту. Буде слушним надіслати ці пропозиції до 

Міністерства фінансів та спортивних організацій, почути їх аргументовану 

позицію. Важливо також врахувати думку ВАДА, оскільки Україна є 



учасницею Всесвітнього антидопінгового кодексу, і лише потім повертатися 

до  розгляду цього питання.  

Дякую за увагу. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ.  Дякую. 

Георгій Георгійович, будь ласка, отут проект рішення вас. 

 

МАЗУРАШУ Г.Г. Андрій Анатолійович, власне, Григорій Михайлович, 

оскільки він глибокого в цих темах теж, то він практично озвучив те, що було 

записано в зауваженнях і пропозиціях від секретаріату, які я мав теж 

озвучити. І пропозиції такі у нас, вони теж в унісон тому, що вже сказав 

Григорій Михайлович, обговорити пропозиції Мінмолодьспорту щодо 

внесення змін до Закону України про внесення змін до.., ну про 

антидопінгову діяльність у спорті на комітетських слуханнях на тему: 

"Антидопінгова діяльність в Україні: виклики та шляхи удосконалення 

законодавчого забезпечення". І так само як і сказав Григорій Михайлович, 

пропозиція другий пункт – це надіслати зазначені пропозиції до Міністерства 

фінансів України, на Національний олімпійський комітет України, 

спортивний (Нерозбірливо)… для надання зауважень. Тобто це теж про 

обговорення з учасниками спортивного руху в Україні.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Ясно. Дякую, Георгійович. Дякую вам.  

Будь ласка, колеги, хто за цей проект рішення, прошу голосувати.  

Хто – за?  

 

МОКАН В.І. Мокан – за. 

 

БЕЛЕНЮК Ж.В.  Беленюк – за.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ.  Дякую. 



Колеги, у нас залишилось "Різне". Перше питання – це щодо 

нагородження подяками Комітету з питань молоді і спорту працівників 

Міжрегіональної академії управління персоналом, звернувся президент 

МАУП. Він, значить, просить трьох колег своїх завідувача кафедри 

фізичного виховання і все, що пов'язано з фізкультурою і спортом, а також 

питань молоді і спорту в цій... (Не чути) в цьому навчальному закладі, він 

просить їх...  Будь ласка, немає заперечень, якщо ми від комітету, є у нас, у 

вас є лист від нього і пропозиції, кого ми можемо нагородити. Немає 

заперечень?  

 

_______________. Немає. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Немає. Хто за цю пропозицію, прошу голосувати.? 

Хто – за?  

 

БЕЛЕНЮК Ж.В. Беленюк – за.  

 

МОКАН В.І. Мокан – за.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. І друге питання, будь ласка, щодо... (Не чути) до 

складу наглядової ради Українського молодіжного фонду. Це звернулось до 

нас Міністерство молоді та спорту.  

Пані Ірина, будь ласка. Ірина Наумівна на зв'язку ще з нами?   

 

_______________. Ви її відпустили.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Відпустили. Чудово.  

 

БОРЗОВА І.Н. На зв'язку,  тільки, якщо чесно, я не готова до цього 

питання.  



 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Мається на увазі, що... Я знаю просто, звернувся до 

нас, ми зараз можемо вирішити, звернувся до мене Василь Іванович Мокан, 

який зараз присутній, і він запропонував себе до складу наглядової ради 

Українського молодіжного фонду.  

 

БОРЗОВА І.Н. Там змінюється склад? Я просто не знаю це питання, я 

прошу вибачення. 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Ні, там ситуація така. Прийшов від Матвія 

Вікторовича у нас лист, що, умовно, у складі восьми осіб, у тому числі двох 

осіб, визначених Комітетом Верховної Ради України з питань молоді і 

спорту. Водночас інформую вас, значить, що відкликання кандидатури 

Косенко Оксани Степанівни, менеджера проекту підтримка... (Не чути) 

складу наглядової ради... (Не чути). Враховуючи... Просимо до 1 квітня 

надати кандидатури до складу наглядової ради Українського молодіжного 

фонду.  

 

БОРЗОВА І.Н.  … даєм ще одну кандидатуру. Правильно? 

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Так, так.  

 

БОРЗОВА І.Н. Я – за.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Якщо немає заперечень, Матвій Вікторович, тоді ми 

зразу вже і вирішуємо це питання, яке нам… з яким ви звернулися до нас.  

Колеги, хто за те, щоб Василь Іванович у нас Мокан, заступник голови 

комітету, був направлений до складу наглядової ради Українського 

молодіжного фонду, прошу голосувати.  

Хто – за?  



 

БЕЛЕНЮК Ж.В. Беленюк – за.  

 

ГОЛОВУЮЧИЙ. Дякую.  

Хто – проти? Утримався? Рішення прийнято.  

Колеги, я вдячний всім за присутність сьогодні на комітеті. Ми всі 

питання розглянули. Вибачайте, що ті, хто був запрошений, не дали 

можливості з нами поспілкуватися, тому що такий сьогодні в нас понеділок, 

тяжкий день.  

Тому бережіть себе. Слава Україні! І всього найкращого. До побачення.  

 

 


